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Met erkentelijkheid hebben ondergetekenden kennis genomen van het
verslag met betrekking tot het onderhavige wetsvoorstel, uitgebracht door
de vaste Commissie voor Onderwijs en Wetenschappen. Zij constateren
met tevredenheid dat alle fracties zich in beginsel in het wetsvoorstel
kunnen vinden. De leden van de PvdA-fractie merken op geen problemen
te hebben met de in het wetsvoorstel gepresenteerde voorstellen. De
leden van de fracties van het CDA en van D66 geven aan dat het
wetsvoorstel past in de uitgangspunten van de nota Hoger onderwijs:
autonomie en kwaliteit; de strekking van het wetsvoorstel heeft dan ook
de instemming van deze leden. Ook de leden van de GPV-fmctie geven
steun aan het wetsvoorstel.

Door de leden van de verschillende fracties zijn op een aantal punten
nog vragen gesteld. Hierop wordt in deze nota ingegaan waarbij zoveel
mogelijk de indeling en volgorde van het verslag wordt gevolgd.

De leden van de PvdA-fractie vragen of aangegeven kan worden op
welke wijze lering is getrokken uit de ervaringen die inmiddels zijn
opgedaan met een vergelijkbare operatie in het HBO, zowel ten aanzien
van de vormgeving als de procesgang/implementatie.

Ondergetekenden hebben, zoals deze leden terecht opmerken, de
recente ervaringen die met de HBO-operatie zijn opgedaan zo veel
mogelijk gebruikt bij de opzet en uitwerking van de decentralisatie van
huisvestings– en bestedingsbeslissingen in het w.o., ook wel IVH-operatie
genoemd (Integrale verantwoordelijkheid huisvesting). In de procesgang
van IVH kwam dit onder meertot uiting in de wijze van communiceren
met het veld. Al in een zeer vroeg stadium zijn de instellingen zowel door
de VSNU als door de beide departementen individueel benaderd met de
vraag zich uit te spreken over de hoofdlijnen van de IVH-operatie. Op die
manier lag het raamwerk voor uitwerking en implementatie al in een
vroeg stadium vast en werd de besluitvorming over de hoofdlijnen niet
belast met uitwerkingsproblemen van individuele instellingen. Ondergete–
kenden merken overigens wel op dat het WO-veld zich - door het beperkte
aantal instellingen - goed leent voor een meer op individuele instellingen
gerichte aanpak. Bovendien heeft de positief kritische houding van zowel
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instellingen als VSNU zeker in minstens zo belangrijke mate bijgedragen
aan de vlotte procesgang.

Op het inhoudelijke vlak zijn de HBO-ervaringen vooral tot uiting
gekomen in de toegepaste systematiek. Bij de ontwikkeling daarvan
hebben de wens tot eenvoud en de erkenning, dat de systematiek
afgestemd moet zijn op de specifieke kenmerken van het betrokken
onderwijsveld, voorop gestaan. De OKF-methodieken zijn geëvalueerd en
via analyses van het WO-veld getoetst op bruikbaarheid voor IVH. De
belangrijkste uitkomsten daarvan waren het ontbreken van de noodzaak
voor langdurige verevening en - daardoor - het ontbreken van de
noodzaak om de overdracht van het economisch claimrecht op het
onroerende goed tegen betaiing te laten plaatsvinden. Analyses van de
universitaire huisvestingsbestanden gaven een beeld te zien met een
gemiddeld redelijke kwaliteit, zonder extreme onderlinge verschillen.
Omdat structurele verevening voor het WO niet noodzakelijk bleek,
ontbrak de noodzaak voor de - technisch zeer ingewikkelde - variant met
overdracht van het economisch claimrecht tegen betaling. Het hoeft geen
verder betoog dat die keuze de procesgang in de uitwerking en de
implementatie aanzienlijk heeft bespoedigd. Er kan worden volstaan met
herprioritering binnen het Intentioneel investeringsschema.

De leden van de PvdA-fractie vragen zich af hoe het in de toekomst zal
gaan met investeringen in voorzieningen met een meer nationaal karakter,
gelet op de omstandigheid dat er spanning bestaat tussen de omvang van
het beschikbare budget en de investeringsbehoefte.

Met de vragenstellers zijn ondergetekenden van mening dat het in het
kader van het strategisch onderzoekbeleid wenselijk kan zijn te komen tot
meer samenwerking, respectievelijk concentratie van universitaire
onderzoekvoorzieningen, en voorts dat die ontwikkeling ook mogelijk
moet zijn in een situatie van spanning tussen budget en huisvestings–
behoefte.

Het wetsvoorstel wordt door ondergetekenden echter niet gezien als
een complicatie. Het geval van interuniversitaire samenwerking/
concentratie is een verbijzondering van het veel algemenere vraagstuk,
hoe onder beperkende omstandigheden de dynamiek in het universitair
onderzoekbestel bevorderd kan worden. Ook het verleggen van priori–
teiten in het onderzoekbeleid binnen één instelling heeft vaak
huisvestingsconsequenties, welke door het universiteitsbestuur binnen
het huidig kader moeten worden aangepakt.

Een belangrijke reden voor interuniversitaire samenwerking/
concentratie is de overweging dat met dezelfde middelen de taken beter
kunnen worden uitgevoerd. Naastde personele en apparatuurmiddelen,
moeten daar ook de huisvestingsmiddelen bij worden betrokken.

Het maken van dergelijke integrale afwegingen is nu juist bij uitstek de
taak van het universiteitsbestuur. Het tot stand brengen van instellings–
overstijgende onderzoekvoorzieningen rekenen ondergetekenden dan ook
ten principale tot de verantwoordelijkheid van de universiteitsbesturen.

De leden van de PvdA-fractie vragen zich af wat er gebeurt als universi–
teiten delen van hun huisvesting afzonderen en bijvoorbeeld inbrengen in
een privaatrechtelijke samenwerking met het bedrijfsleven. In het
verlengde daarvan vragen de leden van de PvdA-fractie zich af hoe op dat
moment een waardebepaling plaatsvindt en hoe gewaarborgd blijft dat
het uiteindelijk om publieke middelen gaat waarmee deze voorzieningen
zijn gefinancierd.

Ondergetekenden wijzen deze leden erop dat het juist de volledige
vrijheid van handelen, die als gevolg van het onderhavige wetsvoorstel
aan de instellingen wordt geboden, is die naar hun oordeel zal leiden tot
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een meer doelmatige inzet van investeringsmiddelen (de recente
ervaringen op dit punt met de HBO-instellingen bevestigen deze mening
overigens). Dit impliceert onder meer dat de keuze van huisvestings–
constructies, evenals de waardebepaling bij overdracht van onroerend
goed, een zaak van de instellingen moet zijn. Vanzelfsprekend blijft daarbij
het criterium dat middelen op een doelmatige wijze moeten worden
ingezet voor de hoofdtaken van de instelling. Bovendien hebben de
instellingen echter te allen tijde de plicht hun beleid dusdanig in te richten
dat het voortbestaan van de instelling wordt verzekerd. Voorts hebben de
instellingen ook de plicht zich via jaarrekening en jaarverslag te verant–
woorden. Ondergetekenden zijn van mening dat het toezicht van het Rijk
zich dan ook juist op het naleven van deze plicht moet toespitsen. Het is
om die reden dat met het onderhavige wetsvoorstel het toezichts–
instrumentarium op dat punt wordt uitgebreid (artikel 2.17).

De leden van de CDA-fractie tekenen aan dat van een volledige
overdracht van bevoegdheden kennelijk geen sprake is zolang de
overheid krachtens artikel 2.17 de mogelijkheid behoudt het financiële
beleid van de instellingen te toetsen. De leden van de CDA-fractie vragen
of een verdergaande decentralisatie is overwogen. De leden van de
CDA-fractie stellen daarnaast de vraag op welke wijze de toetsing op
grond van artikel 2.17 wordt geëffectueerd en welke sancties de minister
de instelling oplegt bij ondoelmatig beleid. Tevens vragen de leden van de
CDA-fractie op welke wijze inhoud wordt gegeven aan de zorgplicht en
wat moet worden verstaan onder het bijsturen van het financieel beleid
van de instellingen.

Ondergetekenden zijn van oordeel dat er wel degelijk volledige
overdracht van bevoegdheden op hetterrein van de huisvesting en
investeringen heeft plaatsgevonden en dat verdergaande decentralisatie
daardoor niet aan de orde is. Het wettelijk kader van de WHW en daarmee
de wettelijk geregelde aanspraak op bekostiging zijn voldoende
waarborgen dat de instellingen hun verantwoordelijkheden kunnen
waarmaken. De instellingen zullen voor hun huisvesting een normatief
bedrag in de rijksbijdrage toegevoegd krijgen. Daarmee wordt invulling
gegeven aan de zorgplicht van de minister.

Artikel 2.17 geeft de instellingsbesturen de opdracht deze openbare
middelen inclusief die voor huisvesting en investeringen verantwoord aan
te wenden. Ingevolge artikel 2.9 dient het instellingsbestuur jaarlijks
verslag te doen van het gevoerde financiële beleid. Aan de hand van dat
verslag kan de minister in gesprek treden met het instellingsbestuur,
hetgeen tot bijsturen van het beleid door het instellingsbestuur kan leiden.
Bij geconstateerd onverantwoord gebruik van de middelen kan de
minister in het uiterste geval artikel 2.9, vierde lid, toepassen.

De leden van de CDA-fractie vragen of de financiële gevolgen voor de
instellingen nu al in kaartte brengen zijn.

In de Financiële Schema's 1995-1999, tabel 2.4.2 (publikatie Ministerie
van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen, september 1994), is de
verdeling van het landelijke investeringsdeel voor 1995 opgenomen, zij
het dat er nog niet is gecorrigeerd voor het deel universitaire eerstegraads
lerarenopleidingen. Het betreft een bedrag van 170,4 miljoen dat over de
instellingen wordt verdeeld.

De leden van de CDA-fractie stellen de vraag of de minister bij de
opheffing van delen van een instelling voor hoger onderwijs het batig
saldo geheel of gedeeltelijk kan vorderen.
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Indien ten gevolge van de opheffing van een of meer opleidingen of
diensten van een instelling gebouwen buiten gebruik worden gesteld en
vervolgens worden verhuurd of vervreemd, komen de revenuen daarvan
ten goede aan de desbetreffende instelling. Eerst bij een volledige
opheffing van een instelling of beëindiging van de bekostiging daarvan is
artikel 2.16 van toepassing.

De leden van de CDA-fractie vragen naar het oordeel van de regering
over de gedachte van een gedeelde verantwoordelijkheid voor een
onderling waarborgfonds, wellicht alleen voor een overgangsperiode.
Deze leden vragen zich voorts af of het batig saldo bij een eventuele
opheffing van een instelling kan worden gebruikt voor de vulling van zo'n
onderling fonds.

Ondergetekenden onderschrijven de mening van de leden van de
CDA-fractie dat het dwingend voorschrijven van een waarborgfonds niet
past in de filosofie van zelfordening. Anders dan bij het HBO, waar het
fonds de financiering van de initiële lening ter voldoening van de
deelnamesom aan het Rijk mogelijk moest maken, achten ondergete–
kenden ook geen noodzaak aanwezig om op enigerlei wijze bij een
onderling fonds van de instellingen betrokken te zijn. Zij wijzen de leden
van de CDA-fractie er overigens op dat ook van,de zijde van de instel–
lingen die behoefte op geen enkele wijze tot uiting is gebracht. Van het in
een waarborgfonds storten van een eventueel batig saldo, dat bij
eventuele opheffing van de instelling resteert, kan naar de mening van
ondergetekenden gelet op het hiervoor gestelde evenmin sprake zijn, nog
los van de constatering dat de vordering door het Rijk van een batig saldo
bedoeld is als compensatie voor het door de instelling met rijksmiddelen
opgebouwd vermogen.

De leden van de CDA-fractie vragen om een nadere uiteenzetting van de
argumenten die hebben geleid tot de keuze van het overdragen van het
economisch claimrecht van het onroerend goed om-niet. De leden van de
fractie van D66 geven in dat verband aan geïnteresseerd te zijn in de
cijfers die een beeld van de kwaliteit van de huisvesting geven.

Ondergetekenden kunnen daarover het volgenden meedelen. De
kwaliteit van de huisvesting per instelling is, naar analogie met de
OKF-operatie in het HBO, benaderd door de normatieve restwaarde uitte
drukken in een percentage van de normatieve vervangingswaarde,
uitgaande van een normatieve afschrijvingsperiode. Onderlinge verge–
lijking van die waarden, alsmede vergelijking met de ideale situatie (de
restwaarde van het gehele bestand bedraagt in dat geval gemiddeld 50%
van de vervangingswaarde) geeft een redelijk beeld van de huisvestings–
situatie per instelling. Ondergetekenden onderkennen dat op deze manier
alleen een benadering van de relatieve kwaliteit kan worden gegeven,
maar wijzen erop dat door die benadering een onderlinge vergelijking van
instellingsbestanden mogelijk wordt. De uitkomsten van de benaderingen
gaven een beeld van een over het gehele veld genomen redelijke
kwaliteit, met relatief geringe onderlinge verschillen. De gemiddelde
verhouding tussen restwaarde en vervangingswaarde van het huidige
gebouwenbestand bedraagt ongeveer 35%, met waarden die per
instelling variëren van 20% tot 55%. Een aantal instellingen kent evenwel
een aanzienlijk ruimte-overschot; er zijn ook instellingen met een beperkt
ruimtetekort. Wanneer de restwaarde van het huidige bestand wordt
afgezettegen de normatieve vervangingswaarde op basis van de
ruimtebehoefte, ontstaat een evenwichtiger beeld, met een gemiddelde
waarde van ongeveer 40% en individuele waarden per instelling die
variëren tussen 25% en 50%.
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Instellingen die laag scoorden ten opzichte van het landelijk gemid–
delde, hebben bij de verdeling van nog onbestemde investeringsmiddelen
in 1994 hoge prioriteit gekregen. Zij zijn met deze eenmalige vereffening
als nog in staat gesteld om via het realiseren van - in het algemeen
omvangrijke - bouwprojekten hun huisvestingssituatie aanzienlijk te
verbeteren. Op die manier kon het ingewikkelde proces van langdurige
verevening worden voorkomen en verviel de noodzaak voor het
overdragen van het economisch claimrecht van het onroerend goed tegen
betaling. Ondergetekenden wijzen de leden van de CDA-fractie erop dat
zowel de keuze voor de overdracht om-niet als de eenmalige vereffening
via herprioritering van de onbestemde investeringsmiddelen 1994 de
instemming van de instellingen heeft.

De leden van de CDA-fractie vragen zich af in hoeverre een stelsel van
normatieve vergoedingen tot verstarring leidt. De leden constateren
voorts dat de uitkomsten van ruimtebehoefteberekening per instelling niet
zouden verschillen.

Ondergetekenden menen dat er ten aanzien van dit laatste punt sprake
moet zijn van een misverstand. Zij hechten eraan de leden van de
CDA-fractie het volgende nader toe te lichten. De normatieve verdeling
van de voor universiteiten beschikbare (niet-investerings)middelen
geschiedt reeds op basis van het Hoger Onderwijs Bekostigingsmodel
(HOBEK). In dat model zijn de verhoudingen tussen het onderwijs, het
onderzoek en een verwevenheidsdeel vastgelegd. Het voornemen is om
met de invoering van de IVH de investeringsmiddelen toe te voegen aan
het totaal van de beschikbare middelen en ze dus op gelijke wijze via
HOBEK onder de instellingen te verdelen. Verdeling van de investerings–
middelen op basis van de ruimtebehoefte per instelling volgens het model
WORM (WO-ruimtebehoeftemodel) was een andere mogelijkheid.
Vergelijking van die twee bekostigingsmethodieken leerde echter dat de
uitkomsten voor de individuele instelling nauweüjks verschilden. Om
redenen van eenvoud (het hanteren van slechts één bekostigingssysteem)
is in overleg met de instellingen besloten te kiezen voor verdeling van de
investeringsmiddelen via HOBEK.

De lump-sum-financiering van investeringen zal de instellingen er toe
aanzetten een actief en inventief huisvestingsbeleid te voeren, waarbij
flexibiliteit voorop moet staan. Naar de mening van ondergetekenden
leidt een normatief stelsel van vergoeding als het onderhavige in dat licht
bezien tot vergroting van de dynamiek en dus zeker niet tot verstarring.

De leden van de CDA-fractie vragen voorts of de instellingen ook met
betrekking tot huisvesting via externe bronnen tot aanvullende finan–
ciering kunnen komen. Ondergetekenden kunnen deze vraag bevestigend
beantwoorden.

De leden van de CDA-fractie missen in de memorie van toelichting een
beschouwing over de huisvestingskosten van de academische zieken–
huizen. Deze leden vragen voorts of de academische ziekenhuizen geheel
of gedeeltelijk onder de werking van het onderhavige wetsvoorstel vallen.

Met betrekking tot de academische ziekenhuizen geldt voor wat betreft
de voorschriften op het terrein van de huisvesting uitsluitend artikel 2.13;
op grond van dit artikel heeft het Rijk een voorkeursrecht, indien
gebouwen of terreinen van deze instellingen waarvoor een rijksbijdrage is
verleend, buiten gebruik worden gesteld. Het onderhavige wetsvoorstel
brengt hierin geen wijziging, waardoor het voor deze categorie instel–
lingen geen inhoudelijke betekenis heeft.

De academische ziekenhuizen vallen niet onder de werking van het
wetsvoorstel, omdatde uitgangspositie van deze instellingen principieel
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verschilt van die van de universiteiten. De huisvesting van de acade–
mische ziekenhuizen is onderworpen aan de Wet Ziekenhuisvoorzieningen
(WZV). Slechts een deel van de investeringskosten wordt via de rijksbij–
drage gefinancierd.

De leden van de D66-fractie vragen zich af of het gegeven de spanning
die aanwezig istussen beschikbare middelen en het budget dat nodig is
om een verantwoorde exploitatie mogelijkte maken, desondanks
verantwoord is over te gaan tot decentralisatie. Deze leden vragen voorts
of er over dit onderwerp recentelijk nog overleg is geweest met de VSNU.

Ondergetekenden willen graag benadrukken dat het gehele IVH-proces,
alsmede de uitwerking daarvan, in nauw overleg met zowel de VSNU als
de individuele instellingen tot stand is gekomen. Vanzelfsprekend is het
bekostigingsniveau daarbij aan de orde geweest. Ondergetekenden
erkennen dat een spanning tussen de behoefte aan middelen en de
beschikbaarheid ervan zich met name op de langere termijn zou kunnen
voordoen, maar tekenen daarbij aan dat die constatering ook in het geval
van a fonds perdu-financiering zou opgaan. Het op normatieve wijze
bekostigen via de lump-sum heeft als voordeel dat de instellingen zelf hun
optimale huisvestingsbeslissingen kunnen afwegen en zo mogelijk
alternatievefinancieringsbronnen kunnen aanwenden. Om die reden
achten ondergetekenden het verantwoord om tot decentralisatie over te
gaan. Over de omvang van de theoretische middelenbehoefte voor
huisvestingsinvesteringen vindt overigens regulier bestuurlijk overleg
plaatsmetdeVSNU.

De leden van de D66-fractie vragen zich af hoe is omgegaan met een
instelling die kort na invoering van normatieve vergoeding van
investeringskosten voor grote uitgaven staat, terwijl er nog onvoldoende
gelegenheid was tot reserveren. Deze leden zijn benieuwd of dit probleem
is meegenomen bij de actualisering van het intentioneel investerings–
schema en bij de vaststelling van de normatieve vergoeding voor
investeringskosten.

Ondergetekenden wijzen de leden van de D66-fractie in dit verband op
het volgende. Bij de actualisatie van het Intentioneel investeringsschema
1994-1998 hebben grote projekten, die volgens recente, door de instel–
lingen geactualiseerde huisvestingsplannen kort na de voorgenomen
invoeringdatum voor verplichting in aanmerking gekomen zouden zijn,
een hoge prioriteit gekregen. Voorts is op basis van het geactualiseerde
investeringsschema de financiële doorwerking van zowel de nieuwe
projektplanningen (in het kader van de herprioritering als hierboven
genoemd) als de reeds aangegane verplichtingen per instelling
beschouwd en vergeleken met de normatief te verstrekken bedragen.
Wanneer uit die vergelijking bleek dat een universiteit op normatieve wijze
onvoldoende middelen bekostigd zou krijgen om de financiële gevolgen
van aangegane en/of nog aan te gane verplichting te kunnen dekken, dan
is dit verrekend door in 1994 de netto-contante waarde van de tekorten
per jaar via een eenmalige betaling in 1994 te verstrekken. De dekking
daarvoor kon worden gevonden in de nog onverplichte investeringsmid–
delen 1994.

De leden van de GPV-fractie vragen of de verdeling van investerings–
middelen onder de instellingen op basis van onder meer studenten–
aantallen niet leidt tot een onevenredig zware druk op de instellings–
begroting bij sterkteruglopende studentenaantallen, die tot pijnlijke
maatregelen zou kunnen noodzaken. Deze leden vragen zich af, of niet aan
de essentie van de opmerking van de Onderwijsraad wordt voorbij–
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gegaan. Bovendien vragen de leden zich af of de lump-sum-financiering in
dit opzicht niet verhullend werkt.

Ondergetekenden zijn van mening dat met de verdeling van investerings–
middelen moet worden voldaan aan het uitgangspunt, dat de instellingen
in staat moeten worden gesteld om een consistent huisvestingsbeleid
voor de langere termijn te kunnen voeren. Daarbij moet naar de mening
van ondergetekenden uit een oogpunt van doelmatige inzet van middelen
de relatie tussen aantal studenten en een deel van de lump-sum (het
onderwijsdeel) merkbaar aanwezig zijn. Immers, een structurele
verhoging of verlaging van het aantal studenten genereert een gewijzigde
ruimtevraag, die vervolgens weer een hogere of lagere middelenbehoefte
oproept. Bovendien maakt de studentafhankelijkheid van de middelen–
verstrekking de noodzaaktot aanpassing van het huisvestingsbeleid direct
zichtbaar, hetgeen voorkomt dat de lump-sum-financiering probleem–
verhullend gaat werken. De studentgevoeligheid mag evenwel niet zo
groot zijn dat een instelling in problemen komt als gevolg van fluctuaties
in studentenaantallen op de kortere termijn. Gevoeligheidsanalyses geven
aan dat de verdeling van investeringsmiddelen volgens het HOBEK-model
aan die voorwaarden voldoet.

In reactie op de opmerking van de Onderwijsraad is gesteld dat de
veronderstelling, dat de bekostiging van de investeringen in belangrijke
mate gerelateerd is aan studentenaantallen, op een misvatting berust. Het
grootste deel, circa 75%, van de rijksbijdrage voor de universiteiten is
namelijk studentonafhankelijk. Omdat het investeringsdeel gerelateerd is
aan deze rijksbijdrage, is slechts circa 25% van het investeringsdeel
studentafhankelijk. De invloed van normale fluctuaties in studenten–
aantallen op de rijksbijdrage blijkt door de gekozen algemene
berekeningswijze bovendien gering te zijn. Hetzelfde geldt derhalve voor
het investeringsdeel. Daarmee is de stelling gerechtvaardigd dat de
huisvesting als vaste kostenpost niet onevenredig zwaar op de instelling
drukt bij teruglopende studentenaantallen.

Een inperking van de besteedbare ruimte, om welke reden dan ook, zal
uiteraard gevolgen hebben voor de bedrijfsvoering van de instelling. Het
is mogelijk dat de instelling daardoor genoodzaakt wordt pijnlijke
maatregelen te treffen. Dat geldt echter ook voor de huidige situatie. Het
wetsvoorstel brengt in dat opzicht daarin geen verandering. Wel zal de
verantwoordelijkheid van de instellingen door het wetsvoorstel worden
vergroot. Dat vereist een grotere mate van bedrijfsmatig handelen door
de instellingen, iets dat overigens past in de filosofie van eigen–
meesterschap en integraal management.

Het valt dan ook niet in te zien dat bij een benadering als hiervoor is
aangegeven het gevaar aanwezig is, dat bij inperking van de besteedbare
ruimte de lump-sum verhullend werkt, in die zin dat de effecten van die
inperking voor het financieel beleid van de instelling niet goed van te
voren zijn in te schatten.

De leden van de GPV-fractie wijzen op de naar hun oordeel onjuiste
hantering van het begrip decentralisatie. Zij vragen in dit verband waarin
decentralisatie in ruime zin verschilt van decentralisatie in stricte zin.

Ondergetekenden merken op dat vanuit staatsrechtelijk oogpunt eerst
van decentralisatie wordt gesproken, wanneer publiekrechtelijke taken en
bevoegdheden worden uitgeoefend door organen van provincies,
gemeenten, waterschappen en andere openbare lichamen als bedoeld in
hoofdstuk 7 van de Grondwet. Decentralisatie als hiervoor omschreven
wordt in het onderscheid, zoals op pag. 7 van de memorie van toelichting
bij dit wetsvoorstel vermeld, door ondergetekenden aangeduid als
decentralisatie in stricte zin. De overdracht van bevoegdheden op het
terrein van de huisvesting door het Rijk aan openbare instellingen voor
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wetenschappelijk onderwijs en voor wetenschappelijk onderzoek wordt
dan aangeduid als een vorm van (functionele) decentralisatie in ruime zin.

Voorde overdracht van bevoegdheden aan bijzondere instellingen is
het begrip decentralisatie - strict genomen - minder bruikbaar; in feite
gaat het bij de toekenning van de bevoegdheid aan bijzondere instellingen
om zelf in de huisvesting te voorzien, om vergroting van de autonomie
van de instellingen. Hoewel het gebruik van de term decentralisatie voor
wat betreft het bijzonder onderwijs niet volledig correct is, geven
ondergetekenden er de voorkeur aan dit begrip in het opschrift van het
wetsvoorstel te handhaven, mede gelet op het spraakgebruik en het
vermijden van zeer uitvoerige opschriften. Een vergelijkbare aanpak is ook
gevolgd bij het gebruik van deze term in de benaming van de wet van 11
november 1993, Stb. 628 (decentralisatie huisvestings– en bestedings–
beslissingen in het h.b.o.) en in het opschrift van wetsvoorstel 23 218
(decentralisatie van regelgeving op arbeidsvoorwaardelijkterrein).

De leden van de GPV-fractie maken ten slotte een opmerking over de te
verzekeren risico's met betrekking tot bodemsaneringsverplichtingen. In
dat verband stellen zij de vraag of er in het kader van decentralisatie van
huisvestings– en bestedingsbeslissingen niet moet worden nagegaan of er
bodemsaneringsverplichtingen bestaan.

Met betrekking tot de opmerking over te verzekeren risico's wijzen
ondergetekenden er op dat de passage aan het slot van paragraaf 6 in de
memorie van toelichting bij het wetsvoorstel, waar deze leden aan
refereren, wellicht tot enige onduidelijkheid heeft geleid. Deze passage
moet zo worden verstaan dat naar het oordeel van de VSNU in de
memorie van toelichting geen aandacht is besteed aan enerzijds te
verzekeren risico's met betrekking tot het onroerend goed en anderzijds
aan bodemsaneringsverplichtingen e.d.; overigens is voor het punt van de
te verzekeren risico's bij brief van de eerste ondergetekende van 12
oktober 1994, WO/U-94040660, een oplossing geboden.

De vraag betreffende bodemsaneringsverplichtingen beantwoorden
ondergetekenden als volgt. Waar het onderhavige wetsvoorstel uitsluitend
regelt dat het economisch claimrecht voor de minister vervalt, en waar
voorts op grond van dit wetsvoorstel geen overdracht van gebouwen en
terreinen plaatsvindt (deze zijn immers reeds eigendom van de instel–
lingen), is er naar hun oordeel geen aanleiding juist op dit moment een
onderzoek in te stellen naar het bestaan van bodemsanerings–
verplichtingen.

De Minister van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen,
J. M. M. Ritzen

De Minister van Landbouw, Natuurbeheer en Visserij,
J. J. van Aartsen
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